
Bijkomende schriftelijke antwoorden Piet Vanthemsche  

❖ Op de vragen van de heer Sintobin: 

Ik heb me ook zelf afgevraagd hoe men bij mij terecht gekomen is voor de uitvoering van deze 
opdracht. Het antwoord was dat ik de enige naam was waarover consensus bestond.  

Ik heb geen “braaf” maar een feitelijk relaas willen brengen over de uitvoering van mijn opdracht. 
In de contacten met de betrokken landbouwers komt er wel degelijk veel wantrouwen, frustratie en 
emotie. Die komt ook duidelijk tot uiting in de media. Toch is het contact met de stuurgroep van de 
landbouwers in het maatwerkgebied correct. 

De landbouworganisaties verdedigen de belangen van hun leden, dat is hun opdracht en hun reden 
van bestaan. Ik deed dat ook toen ik voorzitter van de Boerenbond was. Het openbaar onderzoek zal 
uitmaken welke argumenten desgevallend weerhouden worden. 

Ik vind een evidence based aanpak op basis van de wetenschappelijke consensus de beste. Er zullen 
altijd afwijkende minderheidsstandpunten zijn. 

Nieuwe technologieën kunnen zeker bijdragen aan het verminderen van de stikstof emissie van de 
veehouderij. Er is blijkbaar geen socio-economische impactstudie voor gans Vlaanderen beschikbaar, 
voor het ontwikkelplan van het maatwerkgebied zal de impact veel gedetailleerder in kaart worden 
gebracht. 

Ik wens mij niet over de bezwaarschriften uit te spreken. 

De andere vragen behoren niet tot mijn opdracht. 

❖ De vragen van de heer Steenwegen: 

Maatregelen voor natuurherstel zijn een van de te bereiken doelen in het maatwerkgebied. De 

voorzitter informeerde mij deze morgen over de discussie m.b.t. het advies van de Raad van State.  

De problematiek van de referentiejaren komt ook in andere vraagstellingen aan bod. Ik zal het 
referentiejaar 2015 vergelijken met 2020 (het meest recente jaar waarmee ik gewerkt heb) en 
nagaan wat het verschil is.  

De discussie over de methodologie voor de allocatie van habitats kwam naar boven op vraag van de 
intendant. Het antwoord van de betrokken administraties was niet eenduidig. Momenteel overleggen 
de betrokken administraties om nadien een robuust en juridisch sluitend voorstel te doen. 

De keuze voor de SALV was een praktische keuze voor een forum waar alle stakeholders aanwezig 
zijn. 

Ik heb momenteel geen inzicht in de individuele juridische situatie van elk bedrijf, wel over de globale 
cijfers voor het maatwerkgebied.  

❖ Op de vragen van mevrouw Rombouts: 

Het VITO heeft in verschillende infovergaderingen de specificiteit van het Turnhouts Vennengebied 
toegelicht. Het aandeel van de landbouw in de stikstof-problematiek is er verhoudingsgewijs hoger 
dan in andere vergelijkbare maatwerkgebieden. Het aandeel van het buitenland is dan weer 

verhoudingsgewijs kleiner. 

Momenteel worden alle data van het gebied opgelijst. . De conceptnota voorziet dat de intendant 
voorstellen kan doen voor het ganse gebied of delen ervan.  

In functie daarvan zal gezocht worden naar de mogelijke evenwichten. 

De doelstellingen voor het Turnhouts Vennengebied omvatten drie belangrijke elementen: 

ammoniakuitstoot, gebruik en beschikbaarheid van water, gebruik van de bodempercelen. Deze drie 
onderdelen zullen een afzonderlijk traject krijgen, maar zijn soms ook verweven met mekaar (vb. 
water en intrekgebieden). De vernieuwde berekening van het VITO is nog niet beschikbaar. 

Maatregelen op vlak van natuurherstel en natuurbeheer zijn als doelstelling opgenomen in de 
opdracht. Voor dit type habitat is het belangrijk dat er eerst een belangrijke inspanning gebeurt op 
het vlak van depositie vooraleer kan gewerkt worden aan maatregelen om natuur robuuster te 
maken.  
Andere factoren zoals klimaat maken geen deel uit van de opdracht. Door de gedetailleerde 



benadering (per bedrijf, per perceel) zal de socio-economische impact van het ontwikkelingsplan 

zichtbaar zijn.   

Alle departementen maken deel uit van de Interdisciplinaire Werkgroep, het Departement Landbouw 

zal in de inschatting van de socio-economische impact een belangrijke rol spelen. 

Het eerste voorstel van het INBO voor het ecohydrologisch onderzoek omvatte 4 fasen en had een 

looptijd van 3 jaar. Dit past niet in de timing van de opdracht van de intendant. Daarom wordt nu 
begin gemaakt met een eerste fase die een actualisering van de bestaande data omvat, met een 
aantal bijkomende metingen. De eerste fase moet toelaten om een eerste ruwe inschatting te maken 
van de hydrologie van het gebied. Over de verdere fases zal pas later beslist worden. 

Voor de verschillende ruimtelijke processen stelt de intendant voor om die onder één coördinatie te 
brengen vanuit de groep van de intendant. Daar zal dan moeten beslist worden welke processen 
desgevallend on hold moeten gezet worden. 

Wat de beweging met gronden in het maatwerkgebied betreft wordt nagedacht over het aanleggen 
van een specifieke grondenbank voor het maatwerkgebied. 

De intendant heeft heel regelmatig contact met de stuurgroep van landbouwers uit het gebied. Uit 
de gesprekken komt heel wat wantrouwen en onzekerheid naar boven. 

Het is te vroeg om een uitspraak te doen over de allocatie van de verschillende habitats. 

❖ Op de vragen van mevrouw van der Vloet: 

Het eerste trimestrieel verslag aan de Vlaamse Regering werd deze week aan de bevoegde Ministers 
overhandigd. Er is regelmatig overleg met de lokale besturen. Er zal ook op hen een beroep gedaan 
worden voor de verificatie van gegevens uit het gebied, bv. waterwinningsvergunningen.  Iedereen 
zal de kans krijgen om in gesprek te gaan met de intendant, maar je kan niemand dwingen natuurlijk. 

❖ Op de vragen van de heer Coenegrachts: 

In de individuele gesprekken zullen alle aspecten die door het lid werden vermeld aan bod komen. 
Momenteel wordt een canvas voor de gesprekken door het ILVO voorbereid, zodat de gesprekken op 
een gestructureerde manier kunnen verlopen. Op basis van alle gesprekken zal de intendant zich een 
beeld kunnen vormen van de mogelijkheden voor het globale gebied (de som van de individuele 

bedrijven).De intendant had een gesprek met de initiatiefnemers van het project voor het nationaal 
park Taxandria. Hij heeft daar gesteld dat voor wat hem betreft de timing zeer problematisch is. 

❖ Op de vragen van de heer Vandenhove: 

De intendant heeft aan het ILVO en het DLV gevraagd om modellen van stikstofarme landbouw uit 
te werken. Het gaat dan over stikstofarme teelten en teeltrotatiemodellen. Voor wat de keuzevrijheid 
van de landbouwer betreft is de intendant van mening dat het niet gaat over een verplichte keuze, 
maar eerder over wat nog de mogelijkheden zijn in gebieden en op percelen met significante 

beperkingen op vlak van bemesting. 

De intendant wenst geen uitspraken te doen over de politieke behandeling van zijn werkzaamheden. 

❖ Op de vragen van de heer Coel: 

De intendant zal de delta tussen de data van 2015 en die van 2020 in kaart brengen. De berekening 
zal stapsgewijs gebeuren: 2015-2020, 2020- 2030, 2030-2045. Het VITO voorziet deze stappen in 
het screeningsmodel dat zal ontwikkeld worden. 

Over welke inspanningen er bijkomend moeten worden geleverd naar 2045 kan nog geen uitspraak 
worden gedaan, behalve dat in 2045 de habitats in de gewenste stand van instandhouding moeten 
zijn. 

❖ Op de vragen van de heer Van Hulle: 

De bewegingsvrijheid van de intendant ligt vooral in het formuleren van mogelijke maatregelen of 
alternatieven voor het bereiken van de gestelde doelen. Van de doelen zelf kan niet afgeweken 

worden. Op de vraag naar het aantal landeigenaars en het aantal bedrijven dat geïmpacteerd wordt 
door het terugdraaien van de ontheffing van de nulbemesting kan nog niet geantwoord worden. Een 
eerste contact met de landeigenaars is voorzien deze week. 



De definitie van huiskavel is verschillend naargelang de wetgeving van waaruit vertrokken wordt. Er 

wordt ook dikwijls geval per geval op maat van het betrokken bedrijf gewerkt. Voor het verdere 
verloop van de werkzaamheden is het belangrijk dat daarover duidelijk afspraken gemaakt worden.  

De impactscore van een bedrijf kan slechts wijzigen als de bedrijfsgegevens niet correct zijn of de 
ligging van een bedrijf t.o.v. een gealloceerd habitat wijzigt. 

❖ Op de vragen van mevrouw Schauvliege: 

Er zal waarschijnlijk iteratief gewerkt worden, de conceptnota omvat immers ook een doelstelling 
2030 voor het gebied. 

Bij de opmaak van de ontwikkelingsnota zal een budgettaire impact berekend worden. Op dat 
moment zullen bijkomende middelen moeten worden voorzien. Momenteel vraagt de intendant 
project per project bijkomende middelen. 

❖ Op de vraag van de heer Dochy: 

De impact van de aanwezigheid van ganzen in het gebied hangt af van de plaats waar ze foerageren. 
Als dat buiten het gebied is dan importeren zij stikstof naar het gebied. 

 


